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    V  uvedeném  období  se  uskutečnilo  zasedání  krajské  rady  8  krát  a  jejího
předsednictva 22 krát. Práce rady byla poznamenána těžkostmi, které zrod nových
organizací někdy provázejí. Neměli jsme k dispozici ověřené zkušenosti z krajů, kde
rady v šesti případech vznikly již před naší krajskou radou. V tomto období jsme svou
práci  opírali  především  o  činnost  a  součinnostní  aktivity  sdružených  organizací  a
postupné prosazování pro radu vlastních forem práce. Nakonec se ukázalo, že tento
přístup byl správný a lze jej uplatňovat i nadále.

    Materiální a finanční předpoklady činnosti
_________________________________________________________________________

    Jelikož krajské rady neměly právní subjektivitu,  bylo nutno všechny náležitosti
související  s  materiálním  a  finančním  zabezpečením  rady  řešit  na  úrovni  vztahů
spolupracujících subjektů a ústředím Rady seniorů České republiky. Vzhledem k tomu
se práce naší rady rozvíjela až do konce srpna 2011 v náhradních podmínkách. Teprve
na základě smlouvy Rady seniorů ČR se Stavounionem ze září 2011, získala krajská
rada  do  nájmu  kancelářské  prostory  na  adrese,  kterou  bylo  možno  oficiálně  dát
veřejnosti  na vědomí.  V měsíci  září  byla též uzavřena smlouva Rady seniorů ČR s
Krajským  úřadem  o  poskytnutí  nezbytných  finančních  prostředků  na  úhradu
povinných poplatků a na činnost.

    Veškeré finanční operace rady se uskutečňovaly v souladu s platnými právními
předpisy. Podléhaly pravidelné kontrole Krajského úřadu, orgánů RSČR a naší Krajské
kontrolní  a  revizní  komise.  Vzhledem  k  tomu,  že  jsme  pracovali  se  státními  a
finančními prostředky,  bylo finanční  krytí  každého nákladu předem konzultováno s
odpovědnými pracovníky Krajského úřadu. Tím jsme dokázali předcházet eventuálním
chybám, které by mohly třeba i nevědomky nastat.

    Finanční prostředky byly používány výhradně na materiální vybavení a na činnost.
Všichni funkcionáři i řadoví členové rady své funkce a uložené úkoly zabezpečovali
bez nároku na odměnu. Hrazeny byly pouze  cestovní výdaje při  použití  veřejných
dopravních prostředků.
     
     V  technickém  zázemí  kromě  pronajaté  kanceláře  máme  od  Stavounionu
vytvořenou možnost k používání zasedací místnosti ve třetím poschodí. Kancelář rady
je  vybavena  nezbytnou  technikou,  jako  je  počítač,  tiskárna,  notebook,  spojovací
technika. V tomto směru oceňujeme poskytnutou konkrétní pomoc podnikem KOH – I
– NOOR Hardtmuth Trade a.s.

Angažovanost  za  oprávněné  zájmy  a  potřeby  seniorů



    Občanské  sdružení  Rady  seniorů  České  republiky  je  nestranickým a  politicky
nezávislým uskupením. Politické strany nesdružuje. Může však s politickými stranami,
odbory, občanskými hnutími,  státními a zastupitelskými orgány a ústavními činiteli
spolupracovat  v  otázkách,  které  spadají  do  zaměření  činnosti  rady.  Proto  vítáme
spolupráci s každým, kdo se v zájmu seniorské populace chce spolu s námi angažovat
nebo kdo nás k takové spolupráci vyzve. To platí pro všechny stupně výstavby našeho
sdružení.

    Krátce po svém ustavení jsme již 11.  května 2011 podpořili  „  Prohlášení rady
seniorů ČR k současné politické krizi“.  O rok později  jsme podpořili  petiční akci za
zachování valorizace důchodů, odstranění zastropování příjmů průběžného penzijního
systému, odložení realizace tzv. druhého pilíře penzijní reformy a za urychlené přijetí
zákona o sociálním bydlení seniorů. Pod tuto petici jsme získali během krátké doby
přes 1 640 podpisů.

    Oprávněné  požadavky  seniorů  jsme  podpořili  svou  účastí  v  dubnu  2012  na
celostátním shromáždění organizovaném odbory na Václavském náměstí, opakovaně
pak i v listopadu na historicky první seniorské manifestaci v Praze. Zúčastňovali jsme
se ovšem nejen protestních forem. Krajská rada byla zastoupena také na akcích, při
kterých se jednalo o dialog a hledání východisek.

    Bylo tomu tak při účasti u kulatého stolu pořádaném v IGY, u kulatého stolu na
téma „Posilování sociálního dialogu“ konaném v Metropolu, na promítání filmu „Závod
ke dnu“ spojeném s besedou na Malé scéně Jihočeského divadla nebo na konferenci
na  téma  „Cesta  k  mezigeneračnímu  dialogu  ve  veřejné  správě“,  pořádané
ministerstvem vnitra v Praze. Byli jsme při všech akcích pořádaných v kraji hnutím
ProAlt, Hnutím za přímou demokracii i na akci Holešovské výzvy. Ve svých názorech a
postojích si  ponecháváme nezávislost,  zajímá nás však,  jak se kdo k problematice
seniorské populace staví.

     Stěžejní společenskou politickou akcí hodnoceného období byly volby do krajských
zastupitelstev  a  do  Senátu.  Rada  seniorů  ČR  vydala  k  těmto  volbám prohlášení,
kterým m.j. vyzvala seniorskou veřejnost k zajištění masové účasti seniorů ve volbách
a zmocnila krajské rady uskutečnit  předvolební kulaté stoly.  Prohlášení  Rady jsme
projednali a konkrétními kroky podpořili.  

    K tomu krajská rada s pochopením Krajského úřadu využila možnost uskutečnit v
zasedacím sále KÚ setkání s představiteli politických stran. O setkání byl oboustranný
zájem  –  jednak  senioři  z  různých  míst  kraje  plně  využili  kapacitu  sálu  a  jednak
samotné politické strany se samy přihlašovaly k účasti. Na setkání byly zastoupeny
tyto strany: ČSSD, Jihočeši 2012, KDU – ČSL, KSČM, NS – LEV 21, ODS, SPOZ, Strana
zelených, Suverenita a TOP 09. 

   Tomuto shromáždění předcházela účast seniorů na setkání, při němž jsme byli hosty
hejtmana  Jihočeského  kraje  Mgr.  Jiřího  Zimoly  u  příležitosti  Mezinárodního  dne



seniorů. Zájemci obdrželi zdarma publikací „ 1000 dnů v čele Jihočeského kraje“, která
je průvodcem do té doby výsledků práce krajského zastupitelstva. Účastníci setkání
prokázali svou aktivitou a četnými dotazy zájem o informace ze života kraje.

  Akcí,  při  které  jsme  rovněž  nechyběli,  byla  celostátní  teoreticko  –  praktická
konference  pořádaná  předsedou  senátu  Milanem  Štěchem  a  Radou  seniorů  ČR.
Konference  se  uskutečnila  v  rámci  „Evropského  roku  aktivního  stárnutí  a
mezigenerační solidarity“ s účastí předních odborníků státních orgánů a vědeckých
institucí i zahraničních hostů. K naplnění programu konference kvalifikovaně přispěly z
Jihočeského  kraje  Hana  Rabenhauptová  a  Jana  Burešová  za  Radu  seniorů  města
Prachatice  popularizací  bohatých  zkušeností  z  práce  rady  a  v  ní  sdružených
organizací.

Odborná stanoviska a právní poradenství

    Krajská rada seniorů nemá v těchto oblastech vybudováno vlastní odborné zázemí.
Proto se opírá o aktivity některých sdružených organizací a dalších subjektů. Krajská
rada  vycházela  z  toho,  že  využití  jejich  kapacit  bylo  důležitější,  než-li  budování
vlastních týmů za každou cenu.

    Za SON – sdružení nájemníků se bytovou problematikou zabývá členka rady Eva
Novotná. Zpracovala řadu podkladů, které předala k využití nejen krajské radě, ale i
bytovým komisím zastupitelských orgánů, komisi pro bytovou problematiku ČSSD a
předsedovi Rady seniorů ČR. Pro nájemce bytů v majetku měst a obcí, jak bránit své
oprávněné  bytové  požadavky.  Rovněž  soustředila  dostupné  zdroje  ke  kritickému
stavu,  ve  kterém  se  nacházejí  obyvatelé  Senior  domu  v  Českých  Budějovicích.
Bohužel,  nacházíme  se  v  takové  době,  kdy  i  opodstatněné  náměty  se  obtížně
prosazují nebo zůstávají nevyužity.

      Poradenství v oblasti obrany spotřebitelů zajištuje další členka naší rady, Libuše
Oulehlová. S týmem spolupracovníků, jehož je vedoucí, pomáhá spotřebitelům, jejich
oprávněné  zájmy  a  potřeby  hájí  v  těch  případech,  kdy  síly  jednotlivce  nestačí.
Poradenská činnost je velmi rozsáhlá. Je poskytována k nákupu i reklamacím zboží
nebo ke službám, v oblastech bankovnictví, telekomunikací, pojišťovnictví, energetiky,
stavebnictví,  opravárenství  a  dalších.  Není-li  jiného  východiska,  pomáhá  se  svým
týmem zpracovat  návrhy  žalob  a  platebních  rozkazů,  zajišťuje  však  i  mimosoudní
řešení. Svými aktivitami tento tým pomáhá jak seniorům, tak i mladistvým, studentům
a zdravotně postiženým. Pro tyto cílové skupiny zajišťuje i bohatou osvětovou činnost.

    V  roce 2012 měla  krajská  rada možnost  využívat  také Regionální  poradenské
centrum odborových svazů. Navíc jsme měli zpracován přehled bezplatného právního
poradenství  na  území  krajského  města.  I  když  jsme  problémy  seniorů  zpravidla
vlastními  silami  neřešili,  vždy  jsme  poradili,  kde  lze  v  jaké  oblasti  hledat  právní
pomoc.

    Krajská  rada  nepředpokládá,  že  by  v  nejbližší  době  k  zajišťování  úkolů  pro



poradenskou,  analytickou,  legislativní  a  odborně  expertní  činnost  mohla  budovat
vlastní  stálé  týmy.  K  tomu  není  personálně  ani  materiálně  vybavena.  Je  však
připravena zřizovat  především dočasné komise pro  vyjádření  stanovisek  k věcem,
které jsou předmětem zájmu seniorské populace, případně delegovat své zástupce na
jednání příslušných komisí zastupitelstva kraje.

Zájmové volnočasové aktivity

    V krajské radě sdružené organizace žijí  především vlastním, zpravidla bohatým
životem. Pro zajištění zdravého stárnutí organizují různé zájmové vzdělávací, kulturní i
tělovýchovné aktivity. Organizují přednášky a besedy, společenská setkání, poznávací
vycházky  a  zájezdy,  turistické  akce.  Účastní  se  v  dobrovolnických  aktivitách  při
charitativní činnosti, zajišťují informovanost seniorů o způsobech obrany před různými
nástrahami života. Do těchto aktivit krajská rada sdruženým organizacím nezasahuje.

    Avšak v součinnosti s členskými organizacemi rada podpořila zajištění některých
akcí jako mezinárodní turnaj v kopané občanského sdružení Veterán Policie ČR České
Budějovice, Den matek a Mezinárodní den žen krajské organizace Českého svazu žen.
Rada organizovala zájezd seniorů na dechovou hitparádu „Zlaté trumpety“ v Tesla
aréně v Praze nebo do Vinohradského divadla na operetu „Polská krev“. Na mnohé
další akce byli členové přizváni jako hosté jejich organizátorů.

    Zdařilou součinnostní akcí krajské rady se stal „Den zdraví“, organizovaný v rámci
Evropského  roku  aktivního  stárnutí  mezigenerační  solidarity.  Program  sestával  z
ukázek  bezpečnostní  a  zabezpečovací  techniky,  videozáznamu  a  besedy
zajišťovanými  preventivně  informační  skupinou  Krajského  ředitelství  Policie  ČR.
Účastníci měli možnost se též seznámit s problematikou obrany spotřebitelů. Zájemci
si mohli zdarma nechat změřit krevní tlak a stav glykemie. Vystavovatelé předváděli
kompenzační pomůcky pro zdravotně postižené, propagovali zdravou výživu, zdravý
životní  styl a volnočasové aktivity organizované Radou seniorů města Prachatice a
Akademií třetího věku.

    V  této  oblasti  činnosti  považujeme za  nevyužitou  rezervu  právě  součinnostní
chování  seniorských  organizací.  Nevyužita  zůstává  možnost  účasti  na  akcích
pořádaných jednotlivými organizacemi, které mohou být určeny nejen vlastní členské
základně,  ale  i  širší  seniorské veřejnosti.  Někdy  nejsou náležitě  využity  ani  přímé
nabídky podílet se na akcích, které mohou činnost organizací obohatit.

Popularizace činnosti

    Každá společensky prospěšná činnost nabývá své smysluplnosti nejen tím, že je
uskutečněna, ale také tím, když se o ní  ví  a  může posloužit  jako pozitivní  přiklad
hodný následování. Není-li tomu tak, pak i obětavá práce nepřináší žádoucí efektivní
výsledky  a  může  být  nejen  nedoceněna,  ale  i  zlehčována.  I  z  tohoto  hlediska
přistupuje krajská rada k posouzení své dosavadní práce.



    První informací o krajské radě byl článek v Českobudějovickém deníku ze srpna
2011. Člen rady Jan Chmelík v něm ve stati „Do cíle dorazili také Jihočeši“ informoval
o vzniku a zahájení práce naší rady.  Jinak v hodnoceném období bylo o naší  radě
publikováno  různými  sdělovacími  prostředky  jen  několik  drobných  informací.
Zkušenost  potvrzuje,  že  sdělovací  prostředky  informují  o  seniorských  aktivitách
především na základě vlastních plánů a publikačních záměrů. Proto lze do takovéto
koncepce vstoupit jen na základě kvalitní nabídky z naší strany.

    Základní informovanost o práci rady měli ve svých rukou především sami členové
krajské rady.  Hlavně tím,  jak  dokázali  o  její  práci  a  o poslání  našeho občanského
sdružení  informovat  vlastní  členskou  základnu,  kterou  v  radě  zastupují.  Z  tohoto
hlediska byla možnost šířit informace v několikatisícové členské základně, která je v
radě zastoupena, a to není málo. Nepochybně v tomto směru nebylo učiněno vše, co
učiněno být mohlo.

    Krajská rada k informovanosti  veřejnosti  využívala svou účast na výstavišti  při
jarních a podzimních Hobby a při letní výstavě Země živitelka. Zde byly se zájemci
diskutovány problémy seniorské populace i přístup Rady seniorů ČR k jejich řešení.
Zájemci též obdrželi seniorský měsíčník Doba seniorů. V případě Doby seniorů se nám
nepodařilo rozšířit služební ani individuální odběr. To, že každý člen krajské rady se
zavázal k individuálnímu odběru, považujeme za samozřejmost.

    Z propagačních důvodů zadala krajská rada výrobu panelů ze života seniorských
organizací. Ty jsou používány jak na akcích pořádaných krajskou radou, tak i na akcích
sdružených organizací. Rovněž byla zajištěna výroba pro práci v terénu potřebných
vizitek s uvedením adresy rady, úředních hodin, telefonního a emailového spojení. 

    Za rozhodující v oblasti informací pak považujeme, že bylo přistoupeno ke zřízení
webových stránek. Chceme, aby sloužily k informovanosti o práci rady i o aktivitách
sdružených organizací, zejména těch, které nemají vlastní informační možnosti. Měly
by se stát také místem metodické pomoci při rozšiřování osvědčených a ověřených
aktivit.

Organizační výstavba
_____________________________________________________________________________________

    V části „Jak jsme začínali“ jsme shrnuli to, jak se Krajská rada seniorů utvářela. V
dalším období pak bylo nutno stabilizovat její složení a zajistit další rozvoj. Je na místě
připomenout, že průkopníkem v pochopení užitečnosti rad seniorů, jejich výhodnosti
jak pro zastupitelský orgán, tak i pro sdružené organizace, se v Jihočeském kraji stalo
město Prachatice. Rada města zde ustavila Radu seniorů města svým usnesením již
10. prosince 2003. Tímto krokem „předběhla“ i samotné ustavení Rady seniorů České



republiky.

    Rada seniorů města Prachatice také iniciovala založení téhož orgánu ve městě
Vimperk.  Propagací  svých  zkušeností  pomohla  také  krajské  radě  při  jednání  na
Magistrátu  města  České  Budějovice,  jehož  rada  rozhodla  o  ustavení  seniorského
orgánu  usnesením  z  5.  10.  2011  –  zde  jako  Seniorského  senátu  města  České
Budějovice.

    Také krajská rada doznala některých změn. V listopadu 2011 byl přijat za členskou
organizaci  Klub důchodců při odborovém sdružení železničářů, který je zastoupený
Josefem Jirsou. V témže měsíci se stal členem rady Jan Kolář. Nemilou událostí té doby
bylo náhlé úmrtí zakládajícího člena a místopředsedy krajské rady Svatopluka Horta.
Za  Radu  seniorů  města  Prachatice  byl  do  krajské  rady  nově  nominován  její
místopředseda Stanislav Švancar.

    V roce 2012 byla rada dále rozšířena o Klub vojenských důchodců v Bechyni,
zastoupený  Otakarem  Michalem  a  o  Radu  seniorů  města  Vimperk  zastoupenou
František Bízkem. Občanským sdružením Veterán Policie ČR České Budějovice byl do
krajské rady delegován Jan Homut, který se stal také členem předsednictva.

    Další rozšiřování členské základny krajské rady, ustavování nových městských a
místních rad seniorů je jedním z úkolů nastávajícího období. Již v minulosti se krajská
rada v tomto směru obrátila dopisem na 17 největších měst kraje.  Ukázalo se, že
obecně platí, že lze radu seniorů ustavit především tam, kde se této iniciativy kromě
seniorů  samotných  chopí  též  příslušný  zastupitelský  orgán.  Tento  úkol  je  v
současnosti  podpořen také ve vládním dokumentu „Národní  akční  plán podporující
pozitivní stárnutí pro období let 2013 až 2017“ z února letošního roku.

    Konference Krajské rady seniorů konaná dne 12. března 2013 

    Konference byl přítomen 21 účastník z 15 seniorských organizací. Dva delegáti byli
omluveni,  z  nich  jeden  zastupoval  šestnáctou  organizaci.  Hostem  konference  byl
předseda  Rady  seniorů  ČR  Dr.  Zdeněk  Pernes.  Konferenci  moderovala
místopředsedkyně krajské rady Anita Benčíková.

     Zprávu o  činnosti  rady od jejího  ustavení  přednesl  předseda Václav  Minařík.
Protože  toto  období  je  hodnoceno  v  předcházejících  částech  webových  stránek,
upouštíme od opětovného popisu ve zprávě uvedených věcí.

    Zprávu  o  hospodaření  přednesla  pracovnice  sekretariátu  Jaroslava  Nováková,
zprávu  Krajské  kontrolní  a  revizní  komise  přednesla  její  předsedkyně  Libuše
Oulehlová.

    V diskusi vystoupilo 13 účastníků konference, včetně Dr. Pernese. Diskuse byla
zaměřena  jak  na  informaci  z  dosavadní  práce  ústředního  orgánu,  krajské  rady  i
sdružených organizací, tak i z hlediska námětů pro další činnost. V diskusi byla též



mimo jiné  podpořena opětovná kandidatura  Dr.  Pernese  na funkci  předsedy Rady
seniorů ČR.

    Usnesením  byly  schváleny  zprávy  přednesené  Václavem  Minaříkem,  Libuší
Oulehlovou a Jaroslavou Novákovou. Byli schváleni delegáti na 2. sjezd Rady – Václav
Minařík, Libuše Oulehlová, Jaroslava Nováková a náhradník Jiří Drábek. Za Jihočeský
kraj  se  sjezdu  dále  zúčastní  delegáti  schválení  za  seniorský  senát  města  České
Budějovice,  Radu  seniorů  města  Prachatice  a  Radu  seniorů  města  Vimperk.  Další
delegáti  z  kraje  jsou  schváleni  svými  organizacemi  ještě  na  základě  doporučení
ústředních orgánů organizací s celostátní působností. Do výběru delegátů za městské
rady seniorů a organizace s celostátní působností krajská rada nezasahuje.

    Předsednictvu  bylo  uloženo  vyhodnotit  diskusi  a  připravit  stanovisko  k
předneseným námětům, všem členům pak podílet se na zajišťování úkolů rady ve
svých organizacích. Předsedovi bylo uloženo zajistit do konce pololetí letošního roku
založení  účtu krajské rady u Poštovní  spořitelny ERA a seznámit  krajskou radu se
závěry 2. sjezdu RSČR.

    Touto konferencí bylo završeno uvedené období od dubna 2011 do března 2013.
Nástupem do další práce bude především rozpracování závěrů 2. sjezdu Rady, který
se uskuteční 17. května 2013 v Praze.
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